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Opinió

Opinió

Noms propis

Els joves d’Escaldes tornen a dispo-
sar d’un espai exclusiu per preparar
el final de curs, adaptat amb una sa-
la d’ordinadors, i un espai per fer-hi
treballs. La sala d’estudi nocturn te
una capacitat per a 50 estudiants.

Conseller de Joventut
Àlex Molina

La subscripció de noves accions per
a l’ampliació de Caldea va per bon
camí, i de moment i en només tres
setmanes el centre termolúdic s’ha
assegurat la vena del 57,7% de les ac-
cions, una bona xifra.

Director de Caldea
Miguel Pedregal

El Cor Nacional dels Petits Cantors
farà un salt qualitatiu si es materia-
litza el projecte d’aproximar el mo-
del al d’una escola de cant, amb clas-
ses de solfeig, gestualització i de tèc-
nica vocal.

Directora dels Petits Cantors
Catherine Metayer

Les fotos dels lectors
Pot enviar com a carta al director fotografies de qualsevol situació que
el sorprengui o de qualsevol deficiència que descobreixi als carrers de
la seva parròquia o de qualsevol altra parròquia o ciutat que visiti.
Enviï-les a l’adreça electrònica redaccio@andorra.elperiodico.com i les
publicarem a la secció dels lectors. Preguem als lectors que amb la
fotografia especifiquin el lloc exacte i la data en què van captar la
imatge, així com una breu descripció dels fets.

oberta
La finestra
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Canvi cultural

Editorial L’opinió del diari només s’expressa als editorials.
Els articulistes hi exposen posicions personals.

Els punts sobre les
‘is’ a la FP

FINALMENT QUEDA
REGULAT COM HA DE
SER EL SALT A LA
UNIVERSITAT

Les obligacions també
es troben vinculades a la
resta de l’ordenament
jurídic

JOSEP ANTON

Rosell Pujol

L’obligació jurídica que no
està acompanyada per san-
cions sol comportar acti-

tuds picaresques evitant el compli-
ment fins al punt de no ser sancio-

nat. Però les obligacions no sols ho
són per la norma en qüestió, sinó
que també es troben vinculades a la
resta de l’ordenament jurídic, qües-
tió que comporta que no complir
amb una norma afecti perjudicial-
ment la resta del marc legal.

La reflexió ve respecte a l’obliga-
ció de la presentació dels comptes
de l’any passat. La Llei de comptabi-
litat és del 20 de desembre de 2007,
però hem hagut d’esperar al Consell
General del 22 d’abril passat per tal
de modificar la llei per establir-ne el
seu règim sancionador. La concessió
per aprovar la seva aprovació ha
consistit en retardar l’entrada en vi-
gor de les sancions perquè sigui apli-
cable a partir del present exercici
d’aquest any.

Cosa que significa que no s’aplica-
ran sancions per a aquelles empre-

ses que no presentin la comptabili-
tat del 2009 abans del 31 d’agost de
2010. Probablement la no-aplicació
de sancions farà que moltes empre-
ses decideixin no presentar-la, i espe-
rar a presentar la comptabilitat del
2010. Però s’ha de tenir present com
la llei exigeix presentar la compara-
tiva de l’any anterior, és a dir, amb
la comptabilitat del 2010 s’haurà de
presentar la del 2009. Però a més, tal
com dèiem anteriorment, les obliga-
cions jurídiques són vinculants res-

pecte a tot el marc legal, en aquest
sentit l’obligació en presentar les
comptabilitats afectarà per exemple
el Registre de Societats, o el Registre
de Comerç.

Perquè no es podrà realitzar cap
acte registral en aquests registres, ja
sigui un canvi de nom, d’objecte so-
cial o la compra venda d’accions si
anteriorment no s’han presentat la
comptabilitat del 2009. Les obliga-
cions jurídiques són vinculants i les
empreses s’hi han d’adaptar. El pro-
blema no està en els règims sancio-
nadors, el fet més destacable és que
falten quatre mesos i de moment
només s’han presentat una quinze-
na de comptabilitats. Es denota així
com els canvis culturals en el món
empresarial també són difícils de
dur a terme. H
alexisestopinan@gmail.com

L
a ministra d’Educació,
Susanna Vela, va anun-
ciar ahir la decisió defi-
nitiva de l’acord que ha
de diluir el conflicte que

s’ha obert amb els estudiants del
Batxillerat Professional, un darrer
tram d’estudi d’accés a la univer-
sitat, que no està homologat i que
per tant es trobava en una situa-
ció d’irregularitat manifesta, que
deixava al descobert els responsa-
bles educatius i els mateixos estu-
diats de Formació Professional
que desitjaven accedir a una titu-
lació superior, i que fins ara eren
acceptats a la universitat andorra-
na però que eren rebutjats per les
universitats estrangeres, en no
disposar dels requisits exigits.

El Consell de Ministres va acor-
dar dimecres una disposició tran-
sitòria que regularitza la situació
de la vintena d’alumnes que fins
ara han accedit a la Universitat
d’Andorra després d’obtenir el
Batxillerat Professional. Aquesta
mesurarà també serà aplicable als

146 estudiants que actualment
fan primer o segon curs de DEP
(Diploma d’Ensenyament Profes-
sional) o bé ja cursen el Batxille-
rat Professional.

El nou sistema variarà, i els
alumnes que l’any que ve iniciïn
els estudis de Formació Professio-
nal ja no podran usar aquest siste-
ma d’accés, i hauran d’optar pel
que marca la llei: el batxillerat

acadèmic –presencial o lliure– o
l’obtenció del DPA (Diploma Pro-
fessional Avançat).

D’aquesta manera es posa fi a
una ambigüitat que parteix dels
fets consumats, com és la d’un
accés que en principi no havia
d’haver estat perquè partia d’un
Batxillerat Professional no recone-

gut per cap decret i que, a més,
impedia als estudiants accedir a
estudis superiors a l’estranger.

No cal ara fer retrets polítics ni
assenyalar responsables, però sob-
ta que aquesta situació s’hagi
mantingut fins ara. Els alumnes,
en tot cas, són els menys respon-
sables i els més perjudicats, per-
què ignoraven que cursaven uns
estudis que no estaven recone-
guts per a l’accés universitari,
mentre que ara es regula una si-
tuació que es produïa de facto
però que, en realitat, no estava
avalada per la Llei 12/2008, d’or-
denació de l’ensenyament supe-
rior.

A partir del setembre vinent, el
ministeri revisarà amb profundi-
tat diversos aspectes relacionats
amb la Formació Professional i
decidirà si s’escau activar una
prova d’accés entre el Batxillerat
Professional i els estudis universi-
taris, una hipotètica mesura que
sembla a priori raonable.

En tot cas, el fet més destaca-
ble és que no hi ha mesures re-
troactives i que aquells alumnes
que van entrar a la FP amb unes
condicions concretes, les veuran
respectades, mentre que les noves
incorporacions sabran des del pri-
mer moment els requisits per fer
el salt a la universitat.

tat s’imposa massa tard i quan ja no
queda res a fer. Malgrat tot, seguim
creient que hi ha coses que arriben
quan ja no s’hi pot fer res. No deixa
de ser una simple il.lusió. Qui recor-
da es pot arribar a equivocar i, d’al-
guna manera, de vegades, és possi-

la paraula construint l’escultura del
pensament. Però no sempre aquesta
realitat és acceptada, és més fàcil la
falsa certesa, que acaba sent menti-
da. H
Periodista.

jarosell@andorra.elperiodico.com


